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Post-Doc, CN-Ampère/Renault 2026 

Hybrid Thermal Estimation (Physics + AI) for Electric Machines and 

Powertrains of Electric Vehicles 

 

 

 
Context and objectives: 

 
The transition to sustainable mobility places electric vehicles (EVs) at the heart of industrial strategies. The 

performance, reliability, and durability of the electric powertrain (EPU), including the electric motor, 

converters, battery, and auxiliary components, depend heavily on their thermal behavior. 

Temperature drifts significantly influence the vehicle's efficiency, range, lifespan, and safety. Furthermore, 

the prioritization of thermal processes (heating, battery or motor cooling, etc.) can significantly impact the 

overall efficiency of the EV. 

 

In this context, the work conducted within the Renault–Centrale Nantes Chair (projects E7A, 6AK, HV95, 

INW) has demonstrated the value of hybrid Physics + AI approaches for online estimation of stator, rotor, 

and permanent magnet temperatures. These estimations must be robust, fast, inexpensive, and suitable for 

embedded deployment. 

 

The proposed postdoctoral position aims to optimize an existing hybrid strategy, integrating it into a 

comprehensive approach to thermal estimation and monitoring of the entire powertrain, including motors, 

power modules, and battery. The ultimate goal is to improve observer accuracy, reduce computational 

complexity (CPU), and eliminate the use of sensors (NTC) while maintaining a very high level of reliability. 

 

Required skills: 

- Control/Estimation with a solid foundation in stability and robustness testing 

- Machines, converters 

- Knowledge of AI 

- Design/Analysis of electrical machines 

- Control of power converters 

- Signal processing 

- Matlab/Simulink, rapid prototyping 

 

Candidate Profile: 

- PhD in Automation or/and Electrical Engineering. 

- Motivation for work combining physical modeling, AI, and real-time implementation. 
- Excellent communication skills (good level of English). 
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Contacts: 
 

Prof. Malek GHANES 

Chairholder – Ampère/Renault–Centrale Nantes, 

Ecole Centrale Nantes (CN), LS2N, CNRS UMR 6004, Nantes, France 

Phone: +33 2 40 37 69 13 — Email: Malek.Ghanes@ec-nantes.fr 

 

 

Salary: Based on experience. Funded by the Ampère/Renault–CN Chair. 

Duration: 12 months (renewable once). Starting in March 2026. 

 

Application Process: 

 

Please send your application via the link: https://jobs.ec-nantes.fr/o/post-doctorat-physique-ia-estimation-

thermique-des-systemes-de-traction-electrique-hf-ref-1069  
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Post-Doc, CN-Ampère/Renault 2026  

Estimation Thermique Hybride (Physique + IA) pour les Machines 

Électriques et la Chaîne de Traction des Véhicules Électriques 

 

 

Contexte et objectifs :  

La transition vers une mobilité durable place les véhicules électriques (VE) au centre des stratégies 

industrielles. La performance, la fiabilité et la durabilité du groupe motopropulseur électrique (GMPe) 

incluant la machine électrique, les convertisseurs, la batterie et les auxiliaires dépendent étroitement de leur 

comportement thermique. 

Les dérives de température influencent fortement le rendement, l’autonomie, la durée de vie et la sécurité du 

véhicule. De plus, la hiérarchisation des priorités thermiques (chauffage, refroidissement batterie ou machine, 

etc.) peut fortement impacter l’efficacité globale du VE. 

 

Dans ce contexte, les travaux menés au sein de la chaire Renault–Centrale Nantes (projets E7A, 6AK, HV95, 

INW) ont démontré l’intérêt des approches hybrides Physique + IA pour estimer en ligne les températures du 

stator, du rotor et des aimants permanents. Ces estimations doivent être robustes, rapides, peu coûteuses et 

adaptées à un déploiement embarqué. 

 

Le post-doc proposé vise à optimiser une stratégie hybride existante, tout en l’intégrant dans une vision 

globale d’estimation et surveillance thermique de toute la chaîne de traction, incluant moteurs, modules de 

puissance et batterie. L’objectif final est d’améliorer la précision des observateurs, réduire la complexité de 

calcul (CPU) et éliminer l’usage de capteurs (NTC) tout en conservant un très haut niveau de fiabilité. 
 

Compétences requises : 

- Contrôle/Estimation avec des bases solides en preuve de stabilité et de robustesse  

- Machines, convertisseurs 

- Connaissances en IA  

- Conception/Analyses des machines électriques  

- Contrôle de convertisseurs de puissance 

- Traitement du signal 

- Matlab/Simulink, prototypage rapide   

Profil du candidat : 

- Docteur en automatique ou/et en génie électrique.  

- Motivation pour les travaux combinant modélisation physique, IA et implantation temps réel. 

- Très bon niveau de communication (bon niveau en Anglais). 
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Contacts : 

Pr. Malek GHANES  

Directeur de la chaire Ampère/Renault-CN, Ecole Centrale Nantes (CN), LS2N, CNRS UMR 6004, Nantes, 

France 

Tel : + 33 2 40 37 69 13.  Email : Malek.Ghanes@ec-nantes.fr 

 

Salaire : En fonction de l’expérience.  Financement disponible via la chaire.  

Durée : 12 mois (renouvelable 1 fois). A partir de mars 2026. 

 

Candidatures : 

Merci de candidater via ce lien : https://jobs.ec-nantes.fr/o/post-doctorat-physique-ia-estimation-

thermique-des-systemes-de-traction-electrique-hf-ref-1069  
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